

Вестник РОССИЙСКОЙ НАЦИИ



2012. № 1 (21)

СОДЕРЖАНИЕ

ВЛАДИМИР ПУТИН

Владимир Путин. Россия: национальный вопрос 13

РОССИЙСКАЯ НАЦИЯ: СТРАНИЦЫ ИСТОРИИ И СОВРЕМЕННОСТЬ

Вячеслав Никонов. Империя, государство и нация в России накануне революции 1917 года (по мотивам идей В.А. Тишкова) 26

Абдул-Хаким Султыгов. К вопросу о поддержании этнополитической стабильности в Российской империи 40

Алексей Федякин. Формирование территориально-политической системы Российской империи и региональная политика Петра I 53

НАЦИОНАЛЬНЫЕ СИМВОЛЫ И НАЦИОНАЛЬНОЕ САМОСОЗНАНИЕ

- Николай Морозов.* Менталитет русских: понятие, структура 67
- Петр Пономарев.* Аксиологическая идентичность России как фактор современной российской модернизации 89

НАЦИОНАЛЬНАЯ ИСТОРИЯ И ИСТОРИЧЕСКАЯ ИДЕНТИЧНОСТЬ

- Андрей Горохов.* Идея единства мировой культуры в русской консервативной социально-политической мысли первой половины XIX в. 97
- Зоя Мичурина.* Проблема исследований духовной идентичности России в трудах евразийцев начала XX в. 106
- Анна Толстенко.* Национальная интеграция российского государства глазами П.Б. Струве и М.О. Меншикова 116

НАЦИЕСТРОИТЕЛЬСТВО И НАЦИОНАЛИЗМ

- Михаил Горшков.* Формирование гражданского общества и гражданской нации в пореформенной России (к социологическому осмыслению проблемы) 135

НАЦИОНАЛЬНАЯ ПОЛИТИЧЕСКАЯ СИСТЕМА

- Виталий Храмушин.* Президент Российской Федерации – конституционный институт представительной демократии в современной России 161
- Алексей Ананьев, Борис Буйло.* Институты государства как субъекты молодежной политики в РФ 169

НАЦИОНАЛЬНАЯ ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ПОЛИТИКА

Алина Несоленая, Сергей Зубков. Органы власти субъектов РФ в политическом механизме развития железнодорожной отрасли России: опыт Правительства Москвы 179

Анастасия Копылова. Институты развития как инструмент реализации государственной лесной политики России 191

ВОПРОСЫ РЕГИОНАЛЬНОГО РАЗВИТИЯ

Леонид Савинов, Алексей Гыпылов. Опыт этнополитики в Республике Бурятия 201

Николай Каргин, Анна Письменная, Василий Хмелев. Региональная политика и региональное развитие в современной России: проблемы и перспективы 218

НАЦИОНАЛЬНАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ

Михаил Зеленков. Терроризм как угроза национальной безопасности и политической стабильности Российской Федерации 226

Дмитрий Фролов, Александр Макеев. Геополитическая конкуренция в информационном пространстве современного российского общества 234

САНКТ-ПЕТЕРБУРГ: ОПЫТ НАЦИЕСТРОИТЕЛЬСТВА И РЕАЛИЗАЦИИ ГОСУДАРСТВЕННОЙ ПОЛИТИКИ В СФЕРЕ МЕЖЭТНИЧЕСКИХ ОТНОШЕНИЙ

Закон Санкт-Петербурга о межнациональных отношениях в Санкт-Петербурге 240

Декларация Правительства Санкт-Петербурга «Великому городу – гармонию в многообразии» 247

СОДЕРЖАНИЕ

Программа гармонизации межкультурных, межэтнических и межконфессиональных отношений, воспитания культуры толерантности в Санкт-Петербурге на 2011–2015 гг. (Программа «Толерантность»).	249
Сведения об авторах	279
Требования и условия для публикации статей и других материалов	281
Состав Редакционного и Научно-консультативного советов журнала	284

Vestnik **of RUSSIAN** **NATION**



2012. № 1 (21)

CONTENTS

Vladimir Putin. Russia: national question 13

THE RUSSIAN NATION: PAGES OF HISTORY AND THE PRESENT

Vyacheslav Nikonov. Empire, state and nation in Russia on the eve of revolution 1917 (according ideas of V.A. Tishkov) 26

Abdul-Hakim Sultygov. To the question of sustaining of ethnical-political stability in Russian empire 40

Aleksey Fediakin. Forming of territorial-political system of Russian empire and regional policy of Peter I 53

NATIONAL SYMBOLS AND NATIONAL CONSCIOUSNESS

Nikolay Morozov. Russian mentality: concept, structure 67

Petr Ponomarev. Axiological identity of Russia as a factor of contemporary Russian modernization 89

NATIONAL HISTORY AND HISTORICAL IDENTITY

- Andrey Gorokhov.* The idea of unity of world culture in Russian conservative social and political thought of first part of XIX century 97
- Zoya Michurina.* The problem of research of Russia spiritual identity in works of eurasians at the beginning of XX century 106
- Anna Tolstenko.* P.B. Struve and M.O. Menshikov about national integration of Russian state 116

NATION-BUILDING AND NATIONALISM

- Mikhail Gorshkov.* Forming of civil society and civil nation in post-reform Russia (to the sociological rethinking of problem) 135

NATIONAL POLITICAL SYSTEM

- Vitaly Khramushin.* The President of the Russian Federation as a constitutional institute of representative democracy in modern Russia 161
- Aleksey Ananyev, Boris Builo.* State institutions as subject of youth policy in Russia 169

NATIONAL ECONOMIC POLICY

- Alina Nesolyonaya, Sergey Zubkov.* Power bodies of subjects of Russian Federation in political mechanism of development of railway transport in Russia: the Government of Moscow' practise 179
- Anastasiya Kopilova.* Development institutes as effective state forest policy instrument in Russia 191

ISSUES OF REGIONAL DEVELOPMENT

- Leonid Savinov, Aleksey Gypylov.* The ethnical-political experience in the Buryat republic 201

CONTENTS

Nikolay Kargin, Anna Pismennaya, Vasiliy Khmelev. Regional policy and regional development in modern Russia: problems and perspectives 218

NATIONAL SECURITY

Mikhail Zelenkov. Terrorism as a threat to national security and political stability of Russian Federation 226

Dmitriy Frolov, Aleksandr Makeev. Geopolitical competition in information sphere of modern Russian society 234

ST.-PETERSBURG: EXPERIENCE OF NATION-BUILDING AND REALIZATION OF STATE POLICY IN SPHERE OF INTERETHNIC RELATIONS

The law of St.-Petersburg on international relations in St.-Petersburg 240

The declaration of the Government of St.-Petersburg «To great city – harmony in variety» 247

The program of harmonization of intercultural, interethnic and interfaith relations, education of culture of tolerance in St.-Petersburg for 2011–2015 (The Program «Tolerance»). 249

Our authors 279

Publications: requirements and conditions 281